

[1]李娟 尹格平 陈铭 朱彤宇 温泽清.趋化因子CXCL12在子宫腺肌病组织中的表达及意义[J/CD].中华妇幼临床医学杂志(电子版),2014,(03):324-327.

Li Juan,Yin Geping,Chen Ming,et al.Expression and Significance of Chemokine CXCL12 in Uterine Adenomyosis[J/CD].Chinese Journal of Obstetrics & Gynecology and Pediatrics (Electronic Edition),2014,(03):324-327.



## 趋化因子CXCL12在子宫腺肌病组织中的表达及意义

《中华妇幼临床医学杂志(电子版)》[ISSN:1673-5250/CN:11-9273/R] 卷: 期数: 2014年03期 页码: 324-327 栏目: 论 著 出版日期: 2014-06-01

Title: Expression and Significance of Chemokine CXCL12 in Uterine Adenomyosis

作者: 李娟 尹格平 陈铭 朱彤宇 温泽清  
250031 山东, 济南军区总医院妇产科(李娟、尹格平、陈铭、朱彤宇); 山东大学附属省立医院妇产科(温泽清)

Author(s): Li Juan; Yin Geping; Chen Ming; Zhu Tongyu; Wen Zeqing.  
Department of Obstetrics and Gynecology, Jinan Millitary General Hospital, Jinan 250031, Shandong Province, China.

关键词: 子宫内膜异位症; 趋化因子CXCL12; 发病

Keywords: Endometriosis; Chemokine CXCL12; Pathogenesis

分类号: -

DOI: -

文献标识码: -

摘要: 目的 探讨趋化因子CXCL12在子宫腺肌病发病中的作用。方法 选择2010年2月至2011年2月在济南军区总医院行全、次全子宫切除术或病灶切除术,经病理学确诊的36例子宫腺肌病患者术前、术中的取材标本为研究对象,并根据取材部位不同将其分为在位内膜组(n=36)、异位病灶组(n=36)和病灶周围组织组(n=36)。选择同期住院手术治疗的33例子宫肌瘤患者术中取材标本为对照,按照取材部位不同,将其分别纳入对照内膜组(n=33)和对照肌层组(n=33)(本研究遵循的程序符合济南军区总医院人体试验委员会所制定的伦理学标准,得到该委员会批准,分组征得受试对象本人的知情同意,与之签署临床研究知情同意书)。子宫腺肌病患者和子宫肌瘤患者年龄等一般资料比较,差异无统计学意义(P>0.05)。对各组CXCL12蛋白表达和CXCL12 mRNA的含量进行比较及相关性分析。结果 ①异位病灶组CXCL12蛋白表达显著高于在位内膜组和对照内膜组,前者分别与后二者比较,差异有统计学意义(P<0.05),在位内膜组CXCL12蛋白表达与对照内膜组比较,差异亦有统计学意义(P<0.05)。②在位内膜组、病灶周围组织组和异位病灶组CXCL12 mRNA含量均高于对照内膜组,前三者分别与后者比较,差异均有统计学意义(P<0.05);异位病灶组CXCL12 mRNA含量分别与在位内膜组和病灶周围组织组比较,差异也有统计学意义(P<0.05)。③Pearson相关分析结果显示,在位内膜组CXCL12蛋白表达与异位病灶组具有相关关系(r=0.780, P=0.000);在位内膜组CXCL12 mRNA含量与病灶周围组织组、异位病灶组均呈正相关关系(r=0.499和0.461; P=0.002和0.005);病灶周围组织组CXCL12 mRNA含量与异位病灶组呈正相关关系(r=0.679, P=0.000)。结论 CXCL12在子宫腺肌病发生、发展过程中起一定作

导航/NAVIGATE	
<a href="#">本期目录/Table of Contents</a>	
<a href="#">下一篇/Next Article</a>	
<a href="#">上一篇/Previous Article</a>	
工具/TOOLS	
<a href="#">引用本文的文章/References</a>	
<a href="#">下载 PDF/Download PDF(743KB)</a>	
<a href="#">立即打印本文/Print Now</a>	
<a href="#">推荐给朋友/Recommend</a>	
统计/STATISTICS	
<a href="#">摘要浏览/Viewed</a>	
<a href="#">全文下载/Downloads</a>	9
<a href="#">评论/Comments</a>	7



用, 其可能通过诱导内膜细胞异位发挥致病作用。

**Abstract:** Objective To investigate the significance of chemokine CXCL12 in the pathogenesis of uterine adenomyosis. Methods From February 2010 to February 2011, a total of 36 women with uterine adenomyosis were included in the study, and their pathological samples were divided into ectopic lesions group ( n =36 ), surrounding tissues group ( n =36 ) and eutopic endometrium group ( n =36 ) . Meanwhile pathological samples from other 33 uterine fibroids patients were included into control endometrium group ( n = 33 ) and control myometrium group ( n =33 ) .Expression of CXCL12 protein and CXCL12 mRNA content were detected. The study protocol was approved by the Ethical Review Board of Investigation in Human Being of Jinan Millitary General Hospital. Informed consent was obtained from each participants. Results ① CXCL12 protein expression in ectopic lesions group was significantly higher than that of eutopic endometrium group and control endometrium group( P <0.05), and CXCL12 protein expression in eutopic endometrium group was significantly higher than that of control endometrium group( P <0.05). ② There had significant differences in CXCL12 mRNA content between eutopic endometrium group, surrounding tissues group, ectopic lesions group and control endometrium group, respectively( P <0.05). Compared with eutopic endometrium group and surrounding tissues group, CXCL12 mRNA content of ectopic lesions group had remarkably increased( P <0.05). ③ CXCL12 protein expression in eutopic endometrium group and ectopic lesions group had significant correlation ( r =0.78, P <0.05). CXCL12 mRNA content in eutopic endometrium group had positive correlation with ectopic lesions group and surrounding tissues group ( r =0.499, 0.461; P =0.002, 0.005) . There had significant correlation between ectopic lesions group and surrounding tissues group ( r =0.679, P =0.000) . Conclusions CXCL12 may play an important role in pathogenesis of uterine adenomyosis by inducing ectopic endometrial cells.

---

#### 参考文献/REFERENCES

-

---

备注/Memo: 收稿日期: 2013 12 03 修回日期: 2014 03 15

---

更新日期/Last Update: 1900-01-01